

PiñonGuia

Generalitat de Catalunya

Paratge Natural d'Interès Nacional de Poblet



<http://parcsnaturals.gencat.cat>

Informació útil / Información útil

Paratge Natural d'Interès Nacional de Poblet Paraje Natural de Interés Nacional de Poblet

Centre de gestió i informació
Centro de gestión e información
Edifici de l'Alberg Jaume I - baixos
Ctra. de les Masies s/n - L'Església de Francolí - 43440
Dilluns a divendres, de 8 h - 15 h. / Lunes a viernes, de 8 h - 15 h.
Tel. 977 871 732 - pnpoblet@gencat.cat
<http://parcsnaturals.gencat.cat/poblet>

Punts d'Informació Puntos de Información

La Font de la Magnèsia*
Carretera TV-7007 entre les Masies i el Monestir de Poblet
Carretera TV-7007 entre las Masías y el Monasterio de Poblet

Centre d'Interpretació del Bosc de Poblet*

Centre de Interpretación del Bosque de Poblet*

Àrea de lleure de la Roca de l'Abella a la Vall de Castellfollit (Vimbodí i Poblet). Àrea de recreo de la Roca de l'Abella en el Valle de Castellfollit (Vimbodí i Poblet).

Corral de la Marieta*

Punto de Información del Corral de la Marieta*

Camí de Rojals en direcció a Poblet (Montblanc).
Camino de Rojals en dirección a Poblet (Montblanc).

* Consulta prèviament els horaris dels punts d'informació.

* Consulta previamente los horarios de los puntos de información.

Exigència física dels itineraris calculada mitjançant el mètode SENDIF.
Exigencia física de los itinerarios calculada mediante el método SENDIF.

A peu

Elements d'interès / Elementos de interés

ca
es



E1- Mirador de la Pena (970 m): talaià de la Conca de Barberà des d'on, en dies clars, fins i tot es poden veure els primers cims del Prepirineu i el Pirineu.

E2- Mirador del Tossal
de la Creu: vista aèria del Monestir de Poblet i dels conreus que l'envolten.

E3- Vall de Castellfollit: acomodada sobre grans procedents del mantell de la Terra. Està catalogada com a Geozona de Catalunya.

E4- El Roc Ponent (906 m): enmig de la vall de Castellfollit s'alça aquesta torre de parets verticals per sobre de les múltiples agulles i roques granítiques que l'envolten. Des de la llunyania es pot veure la creu de ferro que hi ha al cim.



E5- Els Frare Encantats: formacions que coronen la part alta del barranc de la Pena. Amb l'erosió dels conglomerats s'han esculturat aquestes roques separades per una fractura.

E6- El Tossal de la Baltasana (1.206 m): punt més elevat de les Muntanyes de Prades i des d'on es pot gaudir d'una vista panoràmica circular excel·lent.



maleses, es va refugiar en aquesta cova per fer-hi vida solitària.

E7- Cova de Fra Maginé: balma on hi va viure aquest monjo de Poblet entorn l'any 1413. Explica la llegenda que després de complir el càstig imposat per l'abat, per haver-se convertit en bandoler i haver comès

que aforen són molt riques en minerals. Destaquen la font de l'Abat Siscar o la font de la Magnèsia.

E8- La font dels Boixets i la font del Deport: aquestes fonts, conegudes històricament, són testimonis de la discordància entre les roques calcàries que aforen a les parts altes i els conglomerats i argiles que tenyixen els pisos inferiors.

E9- Les Cent Fonts: la particularitat geològica de l'indret provoca que l'aigua provinent dels cingles calcàris més propers brolli en diverses surgències constants i caballoses.

E10- La casa forestal de la Pena: edifici d'estil modernista que es va construir a l'antic emplaçament de la granja cistercenca que es va construir per facilitar les tasques de repoblació del bosc i com a residència dels treballadors. Al voltant de la casa encara es veuen les antigues terrasses d'un viver forestal.

E11- La casa forestal del Tollar: edifici d'estil modernista que es va construir per facilitar les tasques de repoblació del bosc i com a residència dels treballadors. Al voltant de la casa encara es veuen les antigues terrasses d'un viver forestal.

E12- La casa forestal de Castellfollit: a diferència de les dues anteriors, aquest edifici no correspon a l'antiga granja

cistercenca. Es va construir en un indret anomenat les Fontades, escollit per l'abundància d'aigua necessària per regar el viver.

E13- El pou de gel de la Pena: va ser un antic pou utilitzat per emmagatzemar gel i neu a l'hivern. A principis del segle XX es va adaptar com a residència de l'enginyer forestal Josep Reig i Palau (1863-1917), encarregat de la repoblació del Bosc de Poblet.

E14- La carbonera: mostra d'una antiga carbonera. Fins a mitjans del segle XX l'obtenció de carbó vegetal fou una pràctica habitual al Bosc de Poblet.

E15- Torre del moro de Castellfollit: que formava part del sistema defensiu de Siurana durant el període de dominació musulmana de les Muntanyes de Prades abans de la repoblació de la Conca de Barberà pels comtes de Barcelona (segle XI-XII).

E16- Castanyers de Castellfollit: grup de set castanyers molt vells i amb soques monumentals de més de 4 m de perímetre. Es creu que aquests exemplars van ser plantats fa segles pels monjos del monestir, ja sigui per profitar-ne el fruit o la fusta.

E17- Les fonts de la part baixa del Paratge de Poblet: línia de diverses fonts que brollen en superfície abans d'infiltrar-se nou i circular per la coneguda cova de l'Espluga. Les aigües que aforen són molt riques en minerals. Destaquen la font de l'Abat Siscar o la font de la Magnèsia.

E18- Àrea de lleure de l'ermita de la Santíssima Trinitat: indret ideal per a realitzar-hi un picnic i molt popular entre els habitants de la zona. L'ermita és del segle XVIII.

E19- Àrea de lleure de Castellfollit: ubicada a les profunditats de la vall de Castellfollit en un entorn forestal molt singular per la presència d'arbres vells.

E20- Àrea de lleure de la Font de la Teula o de les Colònies: és una zona tranquil·la i habilitada amb barbacoes a 6 km del Monestir de Poblet.

E21- Àrea de lleure de la Roca de l'Abella: és on es troba el Centre d'Interpretació del Bosc de Poblet (consulteu els horaris prèviament). Compta amb un aparcament, taules, barbacoes, aigua i accés per a minusvàlids.

E22- Monestir de Poblet: fundat l'any 1150, és una joia de l'art medieval cistercenc i allotja la tomba dels reis i comtes de l'antiga Corona d'Aragó. La desamortització dels béns eclesiàstics l'any 1835 va provocar l'abandonament del monestir i conseqüentment també del bosc, fins llavors gestionat per la comunitat monàstica.

E23- La casa forestal de Castellfollit: a diferència de les dues anteriors, este edifici no corresponde a la antiga granja cistercenca.

E1- Mirador de la Pena (970 m): atalaya de la Conca de Barberà desde donde, en días claros, se pueden ver incluso las primeras cumbres del Prepirineo y el Pirineo.

E2- Mirador del Tossal de la Creu: vista aérea del Monasterio de Poblet y de los cultivos que lo rodean.

E3- Vall de Castellfollit: acomodada sobre granitos procedentes del mantel de la Tierra. Está catalogada como Geozona de Catalunya.

E4- El Roc Ponent (906 m): en medio del valle de Castellfollit se alza esta torre de paredes verticales por encima de las múltiples agujas y rocas graníticas que la rodean. Desde la lejanía se puede distinguir la cruz de hierro que hay en la cima.

E5- Los Frares Encantados: formaciones que coronan la parte alta del barranco de la Pena. Con la erosión de los conglomerados se han esculpido estas rocas separadas por una fractura.

E6- El Tossal de la Baltasana (1.206 m): punto más elevado de las Montañas de Prades y desde donde se puede disfrutar de una vista panorámica circular excelente.

E7- Cueva de Fray Maginé: cueva donde vivió este monje de Poblet entorno al 1413. Cuenta la leyenda que, tras cumplir el castigo impuesto por el abad, por haberse convertido en bandoler y haber cometido malezas, se refugió en esta cueva para hacer vida solitaria.

E8- La fuente de Boixets y la fuente del Deport: estas fuentes, conocidas históricamente, son testimonio de la discordancia entre las rocas calizas que aforan en las partes altas y los conglomerados y arcillas que tienen de rojo los pisos inferiores.

E9- Las Cent Fonts: la particularidad geológica del lugar provoca que el agua proveniente de los riscos calcáreos más cercanos mane en varias surgencias constantes y caudalosas.

E10- La casa forestal de la Pena: edificio de estilo modernista que se construyó en el antiguo emplazamiento de la granja cistercenca de la Pena. Tenía la función de facilitar a los trabajadores las tareas forestales y, en concreto, la repoblación del Bosque de Poblet.

E11- La casa forestal del Tollar: edificio de estilo modernista que se construyó para facilitar las tareas de repoblación del bosque y como residencia de los trabajadores. Alrededor de la casa todavía se ven las antiguas terrazas de un vivero forestal.

E12- La casa forestal de Castellfollit: a diferencia de las dos anteriores, este edificio no corresponde a la antigua granja cistercenca.

ciense. Se construyó en un lugar llamado Les Fontades, escogido por su abundancia de agua, necesaria para regar el vivero.

E13- El pozo de hielo de la Pena: fue un antiguo pozo utilizado para almacenar hielo y nieve en invierno. A principios del siglo XX se adaptó como residencia del ingeniero forestal Josep Reig i Palau (1863-1917), encargado de la repoblación del Bosque de Poblet.

E14- La carbonera: muestra de una antigua carbonera. Hasta mediados del siglo XX la obtención de carbón vegetal fue una práctica habitual en el Bosque de Poblet.

E15- Torre del moro de Castellfollit: construcción que forma parte del sistema defensivo de Siurana durante el período de dominación musulmana de las Montañas de Prades antes de la repoblación de la Conca de Barberà por los condes de Barcelona (siglos XI-XII).

E16- Els Frares Encantats: formaciones que coronan la parte alta del barranco de la Pena. Con la erosión de los conglomerados se han esculpido estas rocas separadas por una fractura.

E17- La font de Boixets y la fuente del Deport: estas fuentes, conocidas históricamente, son testimonio de la discordancia entre las rocas calizas que aforan en las partes altas y los conglomerados y arcillas que tienen de rojo los pisos inferiores.

E18- La ermita de la Santíssima Trinitat: lugar ideal para realizar un picnic y muy popular entre los habitantes de la zona. La ermita es del siglo XVIII.

E19- Área de recreo de la ermita de la Santíssima Trinitat: lugar ideal para realizar un picnic y muy popular entre los habitantes de la zona. La ermita es del siglo XVIII.

E20- Área de recreo de Castellfollit: ubicada en las profundidades del valle de Castellfollit en un entorno forestal muy singular por la presencia de árboles viejos.

E21- Área de recreo de la Roca de l'Abella: es donde se encuentra el Centro de Interpretación del Bosque de Poblet (consultar los horarios previamente). Cuenta con un aparcamiento, mesas, barbacoes, agua y acceso para minusválidos.

E22- Monestir de Poblet: fundado en 1150, es una joya del arte medieval cistercen y aloja la tumba de los reyes y condes de la antigua Corona de Aragón. La desamortización de los bienes eclesiásticos en 1835 provocó el abandono del monasterio y consecuentemente también del bosque, hasta entonces gestionado por la comunidad monástica.

E23- La casa forestal de Castellfollit: a diferencia de las dos anteriores, este edificio no corresponde a la antigua granja cistercenca.

Ambients naturals / Ambientes naturales

ca
es

Al Paratge Natural de Poblet hi podem distingir fàcilment els paisatges, els boscos que cobreixen el vessant nord de les Muntanyes de Prades, la plana agrícola on les blanques flors dels ametllers i els ocres dels vells ceps tenyeixen de color el persistent verd de les oliveres. La zona forestal, dominada per relleus abruptes que arriben fins els 1.200 m d'altitud, és molt més àmplia i a mesura que avancem en alçada podem anar copsant una gran diversitat de boscos.

A1. Encinar: el bosque más abundante en Poblet, y que debido a la intensa explotación (leña y carbón) aparece como un bosque bajo de encinas muy ramificadas. A partir de los 700-900 m de altitud aparecen nuevas especies y la encina se rodea de árboles caducifolios como el arce, el serbal e, incluso, el tilo.

A2. Robledal de roble pubescente: localizado en lugares altos y sombríos, como la Pena, es un bosque caducifolio mixto que en otoño aporta variedad cromática sobre el verde permanente de encinas y pinos. Aquí encontramos arces, avellanos, y, evidentemente, robles.

A3. Robledal de roble melojo: bosque generalmente denso y muchas veces acompañado de pino rojo, fruto de la explotación a la que ha sido sometido. Ubicado en el Tossal de la Baltasana y alrededores, por encima de los 900 m y en terrenos silíceos, es el único lugar de Catalunya donde lo podemos encontrar.

A4. Los pinares: en la zona baja y hasta los 600 m de altitud, en torno a la Mata de Riudabella, encontramos pinares de pino carrasco, que forma matorrales, y pino piñonero. Ya en las partes medias, y hasta los 900 m, aparece el pino laricio y, por encima, el pino silvestre. Otros pinares son los de pino marítimo procedente de reforestaciones efectuadas a principios de siglo XX y durante la década de los sesenta.

A5. Los rodales maduros: a pesar de la sobreexplotación que sufrió el Bosque de Poblet en el siglo XIX, aún se conservan preciosos rodales con árboles de todas las edades -desde plantones hasta árboles viejos-, madera muerta en descomposición y una estructura compleja que alberga mucha biodiversidad.

A6. Los árboles viejos: encontramos un conjunto de árboles, reliquias del pasado, que crecen en los lugares más inaccesibles del bosque, como las capcaderas del barranc o las cabeceras de los barrancos o en canchales, lo que ha favorecido su conservación durante los años. ¡Hay ejemplares de más de 300 años!

A7. Las tejedas: en las hondonadas sombrías de la Pena y del Tollar aparecen diversas áreas ocupadas por bosques de tejos, asociados estrechamente con el encinar y los robledales.

L'interès geològic de Poblet / El interés geológico de Poblet

ca
es

En el Paraje Natural de Poblet podemos distinguir fácilmente los paisajes, los bosques que cubren la ladera norte de las Montañas de Prades, la llanura agrícola donde las blancas flores de los almendros y los ocres de las viejas cepas tiñen de color el persistente verde de los olivos. La zona forestal, dominada por rel

Què hi puc fer/ Qué hacer

Per la seva localització i fàcil accessibilitat, el Paratge Natural de Poblet és ideal per trobar estones tranquil·les entre boscos extraordinaris.

Pels petits exploradors amb ganas de caminar es recomana l'itinerari micòlic curt (número 4), on bolets pintats als troncs dels arbres s'amaguen entre frondoses boscos.

Si busqueu quietud i paisatges diversos, l'itinerari 3 és ideal. Us endinsareu a l'únic bosc de roure reboll de Catalunya i a una de les poques teixedes relíctes de temps passats. Aquesta excursió us portarà al cim més alt de les Muntanyes de Prades.

Pels incansables, l'itinerari geològic que ascendeix per la tartera granítica del Roc Ponent és una traïllanera que puja i baixa entre indrets de singularitat geològica.

Si el que us agrada és descobrir el passat per entendre el present, dues bones opcions són l'itinerari de la Pena o el camí ramader de Poblet a Prades.

Pels indecisos o altres qüestions, estarem encantats de poder ajudar-vos en la vostra traïl.

Per su localització y fácil accesibilidad, el Paraje Natural de Poblet es ideal para disfrutar de la tranquilidad entre bosques extraordinarios.

Para los pequeños exploradores con ganas de andar, se recomienda el itinerario micológico corto (número 4), donde setas pintadas en los troncos de los árboles se esconden en el bosque.

Si buscáis quietud y paisajes variados, el itinerario 3 es ideal. Entraréis en el único bosque de roble melero de Catalunya y a una de las pocas tejedas relictas de tiempos pasados. Esta excursión también os llevará al pico más alto de las Montañas de Prades.

Para los incansables, el itinerario geológico que asciende por el cuchalán granítico del Roc Ponent es una elección muy atractiva que pasa por lugares de gran de singularidad geológica.

Si lo que os gusta es descubrir el pasado para entender el presente, dos buenas opciones son el itinerario de la Peña o el camino ganadero de Poblet a Prades.

Para los indecisos u otras cuestiones, será un placer poder ayudaros en vuestra elección!

Normes i consells / Normas y consejos

Practicar el senderisme és la millor manera de conèixer el Paratge. Per la vostra seguretat, seguieu els camins senyalitzats i aneu ben equipats per la marxa, preveint la possibilitat que faci mal temps.

Practicar el senderismo es la mejor manera de conocer el Paraje. Por vuestra seguridad, seguad los caminos señalizados e ir bien equipados para la marcha, previendo la posibilidad de que haga mal tiempo.

L'acampada no és permesa. Només es pot acampar en les àrees expressament indicades i autoritzades.

La acampada no está permitida. Sólo se puede acampar en las áreas expresamente indicadas y autorizadas.

Endeu-vos les deixalles i depositeu-les als contenidors adients. No embruteu el paisatge del qual tots gaudim.

Llevaos los desechos y depositadlos en los contenedores adecuados. No ensuciéis el paisaje del que todos disfrutamos.

Gaudiu observant la fauna sense molestar-la. Si trobeu cap animal, no el moleste ni el captureu.

Disfrutad observando la fauna sin molestarla. Si encontráis algún animal, no lo molestéis ni capturéis.

No contaminieu els rius ni les fonts tirant-hi productes com sabons o detergents.

No contaminéis los ríos ni las fuentes tirando productos como jabones o detergentes.

No colliu plantes, algunes estan protegides i tenim la responsabilitat de conservar-les.

No arrancéis plantas, algunas están protegidas y somos responsables de su conservación.

Només es pot encendre foc als llocs permèsos i/o amb el permís pertinent.

Sólo se puede encender fuego en los lugares permitidos y/o con el permiso pertinente.

Els gossos han d'estar controlats en tot moment, per això es recomana portar-los lligats, ja que poden provocar molesties a la fauna salvatge i als ramats domèstics.

Los perros deben estar controlados en todo momento, por eso se recomienda llevarlos sujetos, ya que pueden provocar molestias a la fauna salvaje y los rebaños domésticos.

Només es pot circular amb vehicles motoritzats en carreteres i pistes autoritzades. La circulació fora de pistes és totalment prohibida. Cal evitar sorolls i velocitats excessives.

Sólo se puede circular con vehículos motorizados en carreteras y pistas autorizadas. La circulación fuera de pistas está totalmente prohibida. Hay que evitar ruidos y velocidades excesivas.

Una manera de treure més profit de la vostra visita és anar acompañat d'un guia especialitzat.

Una forma de aprovechar mejor vuestra visita es ir acompañado de un guía especializado.

Abans d'entrar al Paratge adreueu-vos als centres d'informació i a les pàgines web, que us mostraran les possibilitats de visita del Parc.

Antes de entrar al Paraje dirigíos a los centros de información y a las páginas web, que os mostrarán las posibilidades de visita del Parque.

Respecteu la propietat privada.

Respetad la propiedad privada.

Eviteu fer sorolls innecessaris que pugui destorbar la tranquil·litat dels espais i afectar la fauna.

Evitad hacer ruidos innecesarios que puedan estorbar la tranquilidad de los espacios y afectar la fauna.

Elements d'interès, equipaments i serveis / Elementos de interés, equipamientos y servicios

	Elements d'interès / Elementos de interés
	Punt d'informació del Parc / Punto de información del Parque
	Punt d'informació turística / Punto de información turística
	Mirador / Mirador
	Museu / Museo
	Àrea Interpretativa / Área interpretativa
	Àrea de lleure / Área recreativa
	Aparcament / Aparcamiento
	Monestir / Monasterio
	Casa forestal / Casa forestal
	Font / Fuente
	Refugi no guardat amb clau / Refugio no guardado con llave
	Refugi no guardat / Refugio no guardado
	Antiga explotació minera / Antigua explotación minera
	Arbre monumental / Árbol monumental
	Edifici d'interès religiós / Edificio de interés religioso
	Torre, Castell / Torre, Castillo
	Coll / Collado
	Cim / Pico
	I - I Pas tancat / Paso cerrado
	Cova / Cueva
Itineraris / Itinerarios	
	Itineraris a peu / Itinerarios a pie
	Senders Petit Recorregut / Senderos Pequeño Recorrido
	Senders Gran Recorregut / Senderos Gran Recorrido
Espaces protegits / Espacios protegidos	
	Paratge Natural d'Interès Nacional de Poblet / Parque Natural de Interés Nacional de Poblet
	Reserva Natural Parcial / Reserva Natural Parcial
Xarxa viària / Red viaria	
	Vies ràpides / Vías rápidas
	Carretera xarxa bàsica / Carretera red básica
	Carretera xarxa comarcal / Carretera red comarcal
	Carretera xarxa local / Carretera red local
	Altres carreteres - pistes asfaltades / Otras carreteras - pistas asfaltadas
	Pistes / Pistas
	Camins / Caminos
Fons cartografia / Fuentes cartografía	
Institut Cartogràfic i Geològic de Catalunya Departament de Territori i Sostenibilitat	
	0 500 1000 m
	UTM fus 31N ETRS89
Crèdits / Créditos	
Coordinació / Coordinación: Meritxell Fontova (Paratge Natural d'Interès Nacional de Poblet), Xavi Armengol (Rutes Pirineus).	
Fotografies / Fotografías: Arxiu PNIN Poblet, Ferran Aguilar, Richard Martin.	
Text / Texto: Paratge Natural d'Interès Nacional de Poblet.	
Cartografia / Cartografía: Andreu Blanch (Rutes Pirineus).	
Disseny i maquetació / Diseño y maquetación: Carles Freixas (Rutes Pirineus).	
Data d'edició / Fecha de edición: Desembre 2017 / Diciembre 2017.	
Edita / Edita	
	Generalitat de Catalunya
	Paratge Natural d'Interès Nacional de Poblet

